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خاطرات مصور سفر پياده به كربلاي معلي

طريق يا حسين)ع(
اينجا خروجي شهر نجف اس��ت؛ همان جا كه زائرهاي پياده كربلا كنار جاده 
ميخكوب مي  شوند. زل مي زنند به تابلويي كه نوشته   رويش دلت را مي لرزاند: 

»طريق يا حسين)ع(«.
هر ساله در آستانه اربعين خاطرات پراكنده اي از پياده روي اربعين در رسانه ها 
منتش��ر مي ش��ود، اما مي توان گلچيني از اين خاطرات را در يك كتاب مصور 
مشاهده كرد؛ خواندن دهها خاطره اي كه در اين كتاب گردآوري شده است. هر 
كدام در كنار تصويري مرتبط قرار گرفته كه دل را مي برد به جاده نجف- كربلا 

يا همان طريق ياحسين)ع(!
اسم كتاب هم از همين جاده گرفته شده است: »طريق يا حسين)ع(«؛ جايي 
كه اولين عمود برق خودنمايي مي كند و تا برس��ي به حرم اباعبدالله)ع(، بايد 

هزارو چهار صد و خرده اي از آنها را پشت سر بگذاري. 
اين كتاب اولين كتاب خاطرات مصور س��فر پياده به كرب��لاي معلي همراه با 

تصاوير زيبا از كربلا و زائران پياده است. 
خواندن اين كتاب مي تواند براي كس��اني كه تجربه حض��ور در آن پياده روي 
را دارند، يادآور خاطرات ش��يريني باشد كه حلاوت ش��ان هيچ وقت فراموش 
نمي شود. كساني هم كه تا حالا توفيق حضور نداشته اند با خواندن اين كتاب 
بيشتر حسرت خواهند خورد، البته عزم شان را براي توفيق يافتن در سال هاي 

آتي بيشتر خواهند كرد. 
 اين كتاب ۸۰صفحه اي محصول دو نوبت همراهي نويسنده، فاطمه صادقي با 

كاروان هاي دانشجويي است كه مسير نجف تا كربلا را طي كرده است. 

»اربعي��ن« باصفاترين تجل��ي گاه و دلنش��ين ترين 
صحنه هاي ارتباط قلبي ميان مردم اي��ران و عراق را 
توصيف مي كند. افرادي كه در اين مراس��م ش��ركت 
كرده اند، خوب مي دانند ميهمان نوازي عراقي ها بي نظير 
است. صحنه هايي از مهر و محبت را با چشم نظاره گر 
هستند كه در هيچ كجاي دنيا نخواهند ديد و مركزيت 
اين محبت حسين بن علي)ع( است؛ يگانه عزيزي كه 

هر خرابي را آباد مي كند. كم نيست خاطرات مسافراني 
كه تجربه اين سفر را داش��تند؛ خاطراتي كه نه صرف 
واگويي يك خاطره باشد بلكه بيشتر شبيه معجزاتي 
اس��ت كه بايد فقط لمس كرد و چش��يد. بسياري از 
افراد هس��تند كه در همين مس��ير پياده روي اربعين 
همپاي هميشگي خود را پيدا كرده اند و اتفاقاً مسيري 
است براي درست ترين انتخاب ها. وقتي كسي با همه 

مشقات و سختي ها، مسير پياده روي اربعين را انتخاب 
مي كند و در اين راه همپاي خود را مي بيند، يقين دارد 
كه در اين مسير به نقطه مشترك خواهد رسيد؛ نقطه 
مشتركي كه در مسير سه روزه خاك مقدس كربلاست 
و در اعتق��اد او، اين مهم اس��ت. ماجرايي كه خوانديد 
خاطره اي از محمدرضا باباجاني بود كه به نقل از سايت 

arbaeen. ir نقل شد. 

مدت ها قبل به دختر خانمي علاقه مند ش��ده بودم. براي اولين بار بود كه خدا مهر 
دختري را به قلبم انداخته ب��ود. باهم صحبت كرده بوديم و اي��ن علاقه دوطرفه و 
محكم بود. برنامه هاي زيادي براي زندگي مشترك  چيديم، اما متأسفانه با مخالفت 
شديد خانواده به خصوص مادرم رو به رو شديم و اين ازدواج حاصل نشد و به  اجبار 
خداحافظي كرديم. مادرم خوش��حال از اينكه اين ازدواج س��رنگرفت، هر روز  آش 
تازه اي براي من مي پخت و دخترهاي فاميل و همس��ايه را براي من نشان و حتي 
خواستگاري مي كرد، اما هيچ  كسي نمي توانست محبتي در دلم ايجاد كند. از خدا كه 
پنهان نيست، از شما چه پنهان، دلم پيش همان دختر مانده بود، اما از طرفي كاملًا 
نااميد شده بودم. نزديك اربعين بود كه خانواده براي پياده روي برنامه ريزي كردند. 
دلم مي خواست با رفقاي خودم راهي شوم اما مي دانستم پدر و مادرم تنهايي از پس 
اين سفر برنخواهند آمد، براي همين تصميم گرفتم مسير تا كربلا را با خانواده بروم. 
بعد در شهر كربلا به دوستانم ملحق شوم. رسيديم كربلا و بعد از اسكان خانواده در 

جاي مشخص، خودم پيش دوستانم رفتم. يك شب در بين الحرمين روضه داشتيم. 
بين روضه دلم شكست و خيلي دلم گرفت و حس��ابي اشك ريختم. در راه برگشت 
به تهران، مادرم اصرار كرد كه دختر خانمي را در سفر ديده و براي من نشان كرده 
است. از آنجا كه دختر خانم هم به مادرم كمك كرده بود، مادرم هم شيفته  او شده 
بود. مي گفت بايد به خواس��تگاري برويم تا از نزديك او را ببيني. بدون هيچ ذوق و 
ميلي يك هفته بعد از اربعين به خواستگاري رفتيم. چشمم كه به عروس خانم افتاد 

خشكم زد. يا حسين!
هر دو باهم بلند خنديديم. عروس، همان دختری بود كه مدت ها قبل به او علاقه مند 
شده بودم و مادرم حتي براي خواستگاري رفتن راضي نشده بود. من هم گفته بودم 
ديگر ازدواج نمي كنم. در دلم گفتم آقاجان! قبل از اينكه به كربلا بيايم، حاجت مرا 

داده بودي، برايم برنامه ريخته بودي و من نمي دانستم!
سفر اربعين من واسطه ازدواجم شد. فداي مرامت حسين جان!

يك جوان امريكايي، يك جوان انگليسي، يك جوان فرانسوي، هلندي، آلماني... 
جوان هايي كه خيلي از لذت هاي رؤيايي ما را تجربه كرده اند، در اين كتاب جمع شده اند تا از 

حس يك لذت جديد و متفاوت صحبت كنند... 
»موكب آمستردام« خرده روايت هايي است از زائران دوردست سيدالشهدا)ع(؛ زائراني كه از 
اروپا به مقصد زيارت پياده  امام حسين)ع( رهسپار شده اند؛ زائراني كه امام حسين)ع( را نه 
در كربلا، نجف، قم و مشهد بلكه در قلب اروپا يافته اند و دريافته اند عشق حسين)ع( زمين و 

زمان و مكان نمي شناسد. 
بهزاد دانشگر در اين كتاب در تلاش است با به تصوير كشيدن عشق زائران امام حسين)ع(، 
روايتي از تلاش آنان براي فداشدن در مسير سيدالش��هدا)ع( را براي مخاطبان تصوير كند. 
روايت آن دسته از عاشقان حس��ين)ع( كه دريافته اند، عشق حس��ين زمين و زمان و مكان 
نمي شناسد. دير يا زود عالم گير خواهد شد. تو فقط بايد خودت را به دست امواج اين درياي 

رحمت و نور بسپاري تا به ساحل امن و آرامش برسي. 
»موكب آمستردام« دومين گام و تلاش پس از كتاب موفق پادشاهان پياده است كه در كمتر از 

يك سال به چاپ پنجم رسيد. اين كتاب را انتشارات »عهد مانا« چاپ و عرضه كرده است. 
انديش��ه نگارش كتاب زماني به ذهن دانشگر رسيد كه داش��ت كتاب »پادشاهان پياده« را 
مي نوشت. او آن  زمان به گروهي برخورد كه از اروپا براي زيارت امام حسين)ع( آمده بودند. با 
اندكي پرس و جو فهميد كه اين گروه همين چند روزه تشكيل نشده است. گروهي است براي 
تبليغ دين اسلام و معرفي رسالت امام حسين)ع( در شهرهاي اسلام ستيز اروپايي. نويسنده 
در »موكب آمستردام« با خرده روايت هايي كوتاه از عشق و ارادت كساني مي گويد كه در آيين 
اربعين حسيني حضور دارند، فرقي نمي كند كه ميزبان  هستند يا ميهمان و فرقي نمي كند 
كه از كجا آمده اند و به چه زباني حرف مي زنند. آنها خود را پيش عشق حسين گم كرده اند تا 

بفهمند اين حسين كيست كه عالم همه ديوانه اوست. 
 برشي از متن

»من وقتي كسي را خوشحال مي كنم، خودم هم خوشحال مي شوم. امسال سه شب نخوابيدم، 
چون به كلينيك هاي مختلف رفتم براي كمك. خيلي به من خوش گذشت الحمدلله. خيلي 
چيزهاي قشنگي در اين راه ديدم، ولي قشنگ ترينش روابطي است كه آدم ها در اين راه باهم 
دارند. به طور معمول اگر از شما بپرسم كه شما مي توانيد روي پتوهايي كه اينجاست بخوابيد؟ 

در هلند حتماً مي گفتيد نه، من بايد يك تخت تميز داشته باشم، اما اينجا اينطور نيست...«.

نگاهي به كتاب »موكب آمستردام«

روايت جوانان اروپايي
 از سفر اربعين 

عاشقانه خاطرهكتابخانه

    

88498471سبك زندگي  و خانواده

پدر خانواده مي گويد: از زماني كه سفر اربعين كليد خورد، سال هاي متمادي شركت مي كرديم و بعد 
از به دنيا آمدن بچه ها نيز باز هم راهي شديم و به رغم انتقاد اطرافيان براي بردن بچه ها، همچنان 

به صورت خانوادگي به اين سفر مي رويم

نيره  خانواده بخشودي عاشق سفر اربعين هستند. 
اين سفر را ضرورت مي دانند و معتقدند مقدمه ساری

ظهور است. حس�ين هفت ساله فرزند بزرگ 
خانواده كه تجربه چندين سفر اربعين را دارد، 
شيفته حضور در راهپيمايي است و امسال نيز 
با عشق عزم سفر كرده است. آنان معتقدند راهپيمايي و سفر اربعين 

خانوادگي صفا و حال و هواي ديگري دارد. 

 پ�در اربعين�ي: خ�ون زن و بچ�ه م�ا قطع�اً رنگين ت�ر از خون 
سيدالشهدا)ع( نيست 

عليرضا بخشودي از زائراني است كه سال ها تجربه سفر اربعين را به همراه 
همسر و فرزندان خود دارد و امسال نيز بعد از دو سال شرايط كرونايي كودك 
ديگر خود را كه دو س��ال دارد، همراه كرده است تا چهار نفره به پياده روي 

اربعين بروند. 
وي در گفت وگو با خبرنگار كاش��انه از دلايل خود براي رفتن به اين سفر و 
همراه ساختن همسر و فرزندانش در كنار خود مي گويد: ما از زماني كه سفر 
اربعين كليد خورد، سال هاي متمادي شركت مي كرديم و بعد از به دنيا آمدن 
بچه ها نيز بازهم راهي ش��ديم و به رغم انتقاد اطرافيان براي بردن بچه ها، 

همچنان به صورت خانوادگي به اين سفر مي رويم. 
بخشودي با بيان اينكه سفر اربعين تنها زيارت نيست بلكه يك ضرورت است، 
مي افزايد: از آنجا كه حضرت مهدي)عج( در زمان ظهور خود را به واسطه جد 
بزرگوارشان به اهل عالم معرفي مي كنند، در نتيجه هيچ اجتماعي بالاتر و 
مهم تر از قرار گرفتن در مسير امام حسين)ع( نيست كه بتوان سيدالشهدا)ع( 
را به جهانيان معرفي كرد. ما دوست داريم در اين مسير حركت كنيم تا در 

بحث ظهور حضرت مهدي)عج( به سهم خودمان قدمي برداريم. 
وي مي گويد: امام حسين)ع( در زمان هجرت از مدينه به مكه، حج خود را 
ناتمام گذاشتند و به سمت كوفه رفتند. همس��ر و فرزندان را با خود همراه 
كردند و نگفتند سفر خطرناكي است يا انتهاي آن منتهي به شهادت و اسارت 
خواهد بود، در نتيجه زن و بچه را نبريم. خون زن و بچه ما قطعاً رنگين تر از 

خون سيدالشهدا)ع( نيست. 
به گفته وي از جذابيت هاي سفر اربعين همراهي، همدلي و هم مسير بودن 
همه افراد اس��ت. در اين ايام همه مي خواهند به هدف واحدي برسند و آن 
زيارت امام حسين)ع( است و اين همدلي و هم هدفي بايد پررنگ تر شود تا 

به ظهور حضرت مهدي)عج( منتهي شود. 
بخشودي ادامه  مي دهد: مردم خوب عراق در كل سال با تلاش براي برپايي 

موكب در اين يك ماه كسب درآمد مي كنند تا به زوار انواع خدمت ارائه دهند 
و همين ازخودگذش��تگي جزو زيبايي هاي س��فر اربعين است. در واقع هر 
كس به هر شكلي كه در توان دارد براي زوار تلاش مي كند و خود زوار امام 
حسين)ع( به هر شكل و تواني راهي سفر مي شوند، البته سفر سختي است 
و در واقع طول مسير از نظر جس��مي اذيت كننده است، اما اين جذابيت ها 

سختي سفر را ساده مي كند. 
اين زائر اربعين حسيني ضمن انتقاد از هزينه هاي سفر اربعين معتقد است: 
گراني ها به دليل سودجويي برخي افراد در اين مسير است كه شرايط اين 

سفر را سخت مي كنند. 
وي ضمن اميدواري به كاهش هزينه هاي سفر اربعين مي گويد: امسال من 
با همسرم و دو فرزندم راهي مي شويم تا جلوه زيبايي اين سفر را از نزديك 

با بچه ها شاهد باشيم. 
  مادر اربعيني: اربعين زمان حاجت خواهي نيست

زهرا توراني همسر اين زائر اربعيني و مادر حسين هفت ساله و علي دو ساله 
است. وي نيز درباره دلايل اين سفر به رغم س��ختي هاي موجود در آن به 
خبرنگار كاشانه مي گويد: هميش��ه بزرگ ترين دغدغه ام اين بوده است كه 
در لحظه درست ترين تصميم را بگيرم و براي گسترش دينم مفيد باشم. به 
نظرم در اين عصر، اربعين يك موقعيت فوق العاده براي گسترش دين اسلام 
اس��ت. از آنجا كه زمان ظهور امام مهدي)عج( آن حضرت خود را منتسب 
به فرزند امام حسين)ع( معرفي مي كنند، در نتيجه سيدالشهدا)ع( جهاني 
هستند و تمام مردم دنيا امام حسين)ع( را مي شناسند. با توجه به بايكوت 
خبري جهاني، هر چه مراسم اربعين گسترده تر و باشكوه تر برگزار شود، اين 
بايكوت شكسته يا كم و كمتر خواهد شد و توجه مردم جهان به اين نقطه از 
زمين و شخصيت امام حسين)ع( بيشتر جلب خواهد شد، همانطور كه تا به 
امروز اين اتفاق افتاده است و جمعيت قابل توجهي از زائران، از اديان مختلف 

و كشورهاي اروپايي در مراسم شركت مي كنند. 
وي مي افزايد: وقتي با اين نيت در اين راه قرار مي گيريم، سختي هاي مسير 
نه تنها قابل تحمل، بلكه شيرين مي شود چراكه باور داريم اندازه سر سوزني 

در زمينه سازي ظهور مؤثر واقع شده ايم. 
توراني در زمينه همراه ساختن كودك خردس��ال خود در اين سفر سخت 
مي گوي��د: بچه ها را با خودم مي برم ت��ا آنها هم بياموزند كه در اين مس��ير 
قرار بگيرند. به نظر من اربعين زمان حاجت خواهي ش��خصي نيست بلكه 
يك موقعيت خيلي خاص و نياز مهم جهان اس��ت كه يكص��دا ظهور امام 
مهدي)عج( را بخواهيم. اين بزرگ ترين دليل من براي رفتن و همراه كردن 
بچه ها در اين مسير اس��ت.  وي اربعين را سرشار از درس هاي مهم زندگي 

اربعين خانوادگي
 صفاي ديگري دارد

زيارتروايت تجربه شيرين سفر خانوادگي اربعين در گفت وگو با خانواده بخشودي 
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مي داند و درباره آن توضيح مي دهد: درس هاي خيلي زيادي در اين مسير گرفته ام از جمله اينكه 
وقتي مردم عزيز عراقي را مي بينم كه واقعاً با اخلاص و با تمام وجود براي زائران خدمت رساني 
مي كنند يا تمام سرمايه خود را خرج زائر امام مي كنند، به خودم مي گويم با نيتي كه دارم، مغرور 

نشوم چراكه اين عزيزان بالاتر از من براي اين مسير هزينه مي كنند و بي ادعا هستند. 
اين بانوي اربعيني در مورد سختي سفر و همراه ساختن كودكان خود نيز مي گويد: اولين سفري 
كه با پسرم حسين راهي شديم،1۰ماهه بود و بركات اين سفر را به چشم مشاهده كردم. سعي 
مي كنم خاطرات خوبي براي بچه ها به جاي بگذارم و در مسير از كوچك ترين زمان براي بازي 
با بچه ها استفاده مي كنم كه البته اين موضوع مستلزم اين اس��ت كه من از استراحت و زمان 
شخصي خودم بگذرم. در اين مس��ير مدام به خودم يادآوري مي كنم كه بچه ها زائران پاك و 

بي گناه امام هستند كه خداوند توفيق خادمي آنها را به من عطا كرده است. 
وي ادامه مي دهد: سعي مي كنم آنها با بچه هاي عراقي ارتباط بگيرند و براي شان هديه مي برم و 
با دست پسرم بين آنها پخش مي كنم كه خاطره خوبي براي او بماند. هر زمان حرف رفتن شود 
با ذوق، سراغ هديه بچه هاي عراقي را مي گيرد. وجود بچه ها در سفر براي من باعث بركاتي بوده 
كه خستگي راه شيرين مي شود. خيلي از مواقع اين حس را دارم كه به خاطر حضور اين بچه هاي 

پاك و معصوم به ما هم نظري مي شود و مورد رحمت خدا قرار مي گيريم. 

توراني مي گويد: يكي از ويژگي هايي كه در فضاي مقدس اربعين وجود دارد و براي من خيلي 
مهم است ديدن زيبايي هاي سفر اربعين براي بچه هاس��ت. به عنوان يك خانم اين را هم بايد 
بگويم كه حضور يك زن در اين مسير منوط به رضايت قلبي همسر و براي دختران، پدر است. 
با اين نگاه، درجه اول ولايت پذيري بنده ولايت همسرم بر من است كه پايين ترين مرتبه ولايت 
اس��ت و تا اين ولايت پذيري رخ ندهد، مراتب بعدي ولايت كه ولايت پذيري از امام اس��ت هم 
اتفاق نخواهد افتاد. اين را براي عزيزاني كه با من هم عقيده هستند و دوست دارند در اين مسير 
باشند ولي همس��ر آنها به هر دليلي با رفتن خانوادگي مخالفت دارند، مي گويم كه اين افراد با 
اطاعت پذيري از همسر تمام معنويت راه را دريافت مي كنند. من خودم به  شخصه به طور ويژه 

به نيابت از اين عزيزان در اين مسير قدم برمي دارم. 
  حسين 7ساله: اربعين خيلي خوش مي گذرد

حسين هشت س��اله به عنوان فرزند بزرگ اين خانواده اربعيني كه تجربه حضور در سفرهاي 
قبلي را دارد، به خبرنگار كاشانه مي گويد: من س��فر اربعين را دوست دارم، چون به بچه هاي 
عراقي هديه مي دهم. من دوست دارم در اين سفر بيشتر بازي كنم و باز هم دوست دارم همچنان 
بروم، چون اربعين خيلي خوش مي گذرد. من دوست عراقي پيدا كردم، ولي حرف هم را متوجه 

نمي شديم، اما خيلي باهم بازي كرديم. 
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